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Stadler-gate az MSZP-ben
R e n d ő r  e z r e d e s  i s  t a n ú s í t j a  a  p á r t  1 9 9 4 - e s „ s z p o n z o r á l á s á t ”

M  M olnár Pái.___________________________________________________

S úlyos taktikai hibát követett el Kovács László szocialista 
pártelnök, amikor kategorikusan letagadta, hogy pártja 
pénzt fogadott volna el Stadler József akasztói vállalkozótól. 
Ez a ballépés az eddig korrupcióval még nem vádolt, sőt -  a 

híradások szerint -  pártját a korrupciótól megtisztítani igyekvő poli
tikus erkölcsi megsemmisüléséhez is vezethet. A lapunkban csütör
tökön megjelent cikk szerint Stadler József üzletember a börtönből -  
vélhetően 1995-ben vagy ’96-ban -  húsz-harminc millió forintot kért 
„vissza” az MSZP-től, „abból”, amit korábban a szocialista pártnak 
juttatott. Hámori Csaba, aki Stadler szerint átvette a pénzt, „nem em
lékezett” az esetre, sőt a levél létét is kétségbe vonta. A levelet azon
ban lapunk fakszimilében közölte, mi több, Stadler József is megerő
sítette, hogy ő írta annak idején.

Mindezt tagadhatja még Kovács László, igen gyermeteg hivatko
zásokkal. Az esetnek azonban van egy másik tanúja is, mégpedig 
Tonhauser László, nyugalmazott ezredes, a szervezett bűnözés ellen 
fellépő volt rendőrparancsnok. Az ismert főtiszt a most kijftttant 
Stadler-gate-ről szóló tanúvallomását több ezer példányban hozta 
nyilvánosságra még 1999-ben. Eszerint: 1994. október 23-án Katona 
Béla tárca nélküli miniszter faggatta őt arról, beépült-e a szervezett 
bűnözés a politikába. „Legalább öt tanú jelenlétében elmondtam ne
ki egy tanulságos történetet -  írja Tonhauser. -  Nem bűncselek
ményről szólt a történet, hanem némi szponzorpénz elfogadásáról. 
Az azóta elhíresült Bács megyei Akasztón megjelent négy politikus  ̂_ 
akik közül kettő közismertnek számított. Nagy valószínűséggel az 
akkor építés alatt álló labdarúgó-stadion munkálatait mentek meg
tekinteni. Az építtető nagy tisztelettel fogadta a »küidöttséget«, üzent 
a titkárnőnek, aki tudta a dolgát, és némi készpénzt, »pár 
milliócskát« becsomagolva küldött vissza. Biztosan a választásokra 
kellett a pénz. Az egész történetet azért meséltem el, hogy milyen 
egyszerű a politika közelébe jutni. Az viszont már zavaró volt, hogy 
később, egy mulatozáson, a már kicsit kapatos »szponzor« hangosan 
ordítozta mindenki füle hallatára, hogy nyomozhat ellenem a 
Tonhauser, mindig lesz két nap előnyöm, mielőtt bármit tesz, nem 
véletlenül adtam x összeget y pártnak.”

Tonhauser ezredest később e szóbeli közlése miatt behívatta 
Katona Béla a Kossuth téri kormányhivatalba. „Legnagyobb meg
lepetésemre a tanmese egyik szereplője várt a miniszter társasá
gában, és azt kezdte bizonygatni, hogy ő azt sem tudja, hogy hol 
van Akasztó.” Milyen hasonló az 1994-es reagálás a 2001. évihez -  
játszhatnánk el a gondolattal, ám Tonhauser folytatja: „Később, 
amikor a »szponzort« letartóztatták, burkoltan fenyegetőzött is egy 
Kurír-cikkben, miszerint »akkor jó voltam, amikor táskaszám vit
ték tőlem apénzt«.”

Kétségtelen: a most nyilvánosságra bukó Stadler-gate részleteit 
bocsátotta közre két esztendővel ezelőtt Tonhauser László ezredes.

Lebukott tehát a legnagyobb ellenzéki párt -  vonhatjuk le sajnál- 
kozvaTkövetkéZtétésfTAztugyámslMr egy szélsőséges baloldali 
pártember, vagy egy bigott liberális aktivista sem gondolhatja, hogy 
Tonhauser ezredes -  „összejátszva” az akasztói üzletemberrel -  
már 1999-ben a Stadler-gate 2001. évi kirobbanását készítette elő az 
akkor nyilvánosságra hozott tanúvallomásában. Ugyanarról a tény
ről két, egymástól a lehető legteljesebben független forrás ad tehát 
egybevágó hírt. Ami különben nem teljesen új azoknak, akik figyel
nek a közéletre. Lényegében egy korábban is sejtett, de gondosan 
agyonhallgatott ügy bukott felszínre a Stadler-levél előkerültével. Az 
MSZP 1994-es választási kampányának mesés fényűzése már akkor 
érzékeltette, hogy a hirdetett „szakértelem” sok szempontból -  pél
dául a szponzori támogatások megszerzését illetően -  ténylegesen 
jelen van az állampárt utódjában. így most talán előnyösebb lett vol
na az egykori külügyminiszternek diplomatikusabban nyilatkoznia,

időt húznia, s később -  részletes helyett -  részleges beismeréssel, 
lassan, taktikusan elsimítania a blamázst. Ám Kovács László úgy 
ítélte meg -  ezúttal tévesen -, hogy a rendelkezésére álló hatalmas 
médiafölénnyel ezt a botrányt is elleplezheti, miként történt ez a 150 
milliárd forintos veszteséget felhalmozó Postabank-szégyennel és a 
parlamenti vizsgálóbizottság felállítását is maga után vonó kilenc
venmilliárdos CW Bank-ügylettel. Ügy tűnik, ezeket az égbekiáltó 
nagyságú visszaéléseket sikerült elfeledtetni a néhány tízmilliós vil- 
la-hajcihővel, noha annak idején Horn miniszterelnök is építtetett 
úszómedencés villát magának az óbudai hegyoldalban, máig tisztá
zatlan forrásból. A szocialista párt eddig megúszta az elmaszatolt 
olajgate-üggyel (amely milliárdos tartozásokat hagyott maga után, 
ám a rendőrség még nem indított nyomozást) és a 804 milliós 
Tocsik-üggyel a korrupciós vádakat. (Ez utóbbi esetben is sikerült 
elhúznia a bírósági eljárást a pártnak, így az első fokon letöltendő 
börtönbüntetésre ítélt MSZP-s képviselő ma is ott ülhet a magyar 
törvényhozás padsoraiban.)

Jellemző a Stadler-eset fogadtatására az egykori Watergate- 
üggyel való párhuzam és néhány mai stílusjegy. Kovács László 
MSZP-elnök ugyanis a leleplezés napján arra hivatkozott, hogy a vá
dat egy kormányhoz közeli lap fogalmazta meg, tehát nem kell ko
molyan venni. Az amerikai mintabotrányban, 1972-ben, ’73-ban a 
lehallgatási skandalum érintettjei kezdetben épp azzal védekeztek, 
hogy vádlóiknak a velük szembenálló „Demokrata Párt tagkönyve 
lapul a zsebében”, tehát nem kell őket figyelemre méltatni. Áz akko
ri vádak azonban nem rágalmaknak, hanem tényeknek bizonyultak, 
s a tagadóknak -  töredelmes beismerés után -  távozniuk kellett a 
közéletből. Most megjegyezte Kovács pártelnök azt is, hogy ha ők 
minden, a nyilvánosságban megjelent vádra reagálnának, akkor te
vékenységük csak ebből állhatna. Ez a védekezés már a közelebbi 
múltat idézi. Akad politikus, aki már hivatkozott erre éveken át, je
lezvén, hogy őt még a pisai torony elferdítésével is megrágalmazták, 
nem kell tehát komolyan vennie a naponta megjelenő vádakat -  
utóbb azonban távozni kényszerült a miniszteri posztról.

A Stadler-gate -  függetlenül kimenetétől -  híven jellemzi a volt 
állampárt politikai stüusát. A hatalom megszerzése annyira fontos e 
szerveződésnek, hogy erkölcsi gátlás csak alig motoszkál tagjaiban. 
Az a mozzanat ugyanis, hogy -  maradjunk az enyhébb, a tonhauseri 
változatnál -  becsomagolt „pár milliócskát” vettek át egy vállalkozó
tól, jelzi, hogy a legkevésbé sem foglalkoztak a pénz eredetével. Nem 
érdekelte őket, miből származott a tetemes summa, miközben sok 
becsületes család az OTP-hitelét nem tudta törleszteni, s filléres gon
dok közepette a hajléktalanság rémével néztek farkasszemet. Miköz
ben a törvénytisztelő vállalkozókat az utolsó forintig ellenőrizte az 
APEH, a hatalomra készülő párt suba alatt vette át a kampány
milliókat. Ez utóbbi mozzanat is mutatja, milyen gyerekes Kovács 
László védekezése, amely szerint a párt hivatalos kimutatásai között 
nem szerepelnek a Stadlertől kapott milliók. Mintha a privatizáció 
hajrájában mozgó korrupciós összegek nyomot hagytak volna vala
mely hivatalos kimutatásban... Itt fölmerül egy pillanatra az is: eset
leg Kovács Lászlónak igaza lehet: a Stadlertől kapott pénz nem a 
pártkasszában kötött ki... Ez esetben az ORFK-nak ad feladatot a 
Stadler-gate, és az MSZP erkölcsei így is romosnak mutatkoznak...

Ami reményeket kelt: Katona Béla a maga gyermeki naivságával 
tisztázni óhajtotta a Stadler-gate-et, még 1994-ben. Ám amikor bele
látott a kártyákba, szinte elmenekült a miniszteri posztról. Működ
nek tehát lelkiismeretes politikusok a baloldali pártokban, s ez fölöt
tébb fontos. Magyarországnak ugyanis az európai uniós csatlakozás
hoz szüksége van hiteles baloldali pártra. A Stadler-gate keltette po
litikai földcsuszamlás után ez valóban kialakulhat, a besározódott 
politikusoktól még elhatárolódhatnak az MSZP korrekt személyisé
gei. És akár már a jövő esztendei választásokon is egy megtisztult 
párt kínálhatja a polgári erők alternatíváját a szavazóknak.

É N  N E M  T U D O M . . .

Ml Kristóf Attila______________________i______________ ____________

Én nem tudom, miért szép látvány 
egy madár röpte a tiszta égen. De 
szép az is, amikor egy színes sár
kányrepülő lebeg havas sziklák fö
lött. A lebegésből nyugalom árad. 

Politika, kabaré, sztártemetés helyett azt nézem, ahogy a madár
emberek a hófödte táj fölött suhannak. Megigéz, ahogy a semmi
re dőlnek teljes nyugalommal, s még kétszáz méteres repülés 
után is pihekönnyűséggel érnek a földre. A síugrás csodálatos 
sport, merész és elegáns, a legjobbak között sok a húsz év körüli 
fiú, gyerekarcukon elszántság van, s a repülés boldogságának 
örök visszfénye.

Miután már évek óta figyelemmel kísérem a versenyeket, min
den jó síugrót névről és arcról ismerek, pontosan érzem -  már le
begésük közben -  az ugrás nagyságát és minőségét, tudom, mi az 
a „telemark”, a talajfogás elegáns, a pontozó zsűri által megkívánt 
módja: az egyik síléc kissé előbb a másiknál, térdek behajlítva, ka
rok könnyedén széttárva. Csodálatom tárgya volt hosszú időn át 
két német ugró, a sírepülés világbajnoka, Hannawald és a világ
kupa-győztes Martin Schmidt. Schmidt az 1999-2000-es idény
ben szinte minden versenyt megnyert, tökéletes biztonsággal haj
totta végre ugrásait, mindig nyugodt volt, mosolygós; a szakértők 
azt állították róla, tökéletes alkat, repülésre termett, magas, vé
kony, könnyű, madárcsontú, egyszóval ő az ideál, az edzők álma.

Az olyan sportokban, ahol századmásodpercek, méterek és 
centiméterek döntenek, nem lehet csalni. Távolugrásban a „sza
bad vélemény” nem perdöntő, a százméteres síkfutásban sem; 
minden századmásodpercért és centiméterért meg kell küzdeni, a 
véletlennek, a szerencsének is csak nagy ritkán van szerepe. Egy

távolugró, aki hét métert tud, egyik napról a másikra képtelen le
győzni azt, aki sorozatban ugrik 8 méter ötvenet. A síugrás is ilyen 
jellegű sport, bár a zsűri pontozza a kivitelezés minőségét is, leg
több esetben a távolság dönt, s hogy a véletlen -  mondjuk a szél 
járása -  ne játszhasson végletes szerepet, egy-egy verseny sorsát 
általában három ugrás dönti el.

2000. december végén, amikor a híres négysáncverseny elkez
dődött, úgy ültem le a tv elé, hogy tudatomban Martin Schmidt 
volt a sztár, a hosszú távon verhetetlen fenomén. És akkor a sem
miből előtűnt egy apró kis ember, a lengyel Adam Malysz, akinek 
a nevét ismertem ugyan, de személyét a „futottak még” csoportjá
ban tartottam számon, s így számoltak vele a sport szakértői is. 
Szóval jött Adam Malysz (168 cm magas, 52 kiló) és méterekkel 
túlugrott mindenkit, megdöntött minden sáncrekordot, soha nem 
látott pontszámmal és fölénnyel nyerte meg a négysáncversenyt, s 
azt követően nyolc versenyen győzött egymásután, hihetetlen biz
tonsággal. Átvette a Világkupában a vezetést Martin Schmidttől és 
teljes pánikot, majd csodálatot váltott ki az élversenyzők között.

Nem tudom, láttak-e hattyút a víz színe felett suhanni. Malysz 
olyanformán cáfolja meg a gravitációt, mint egy madár. Amikor 
és ahol mindenki más földet ér, ő ott súlytalanul száll tovább, 
arasznyival a hó fölött siklik még métereket, majd -  szinte min
den esetben túl a sáncrekordon -  elegáns telemarkkal fog talajt. 
Egy évvel ezelőtt jó közepes volt, ami a sportban a semmi; ma pe
dig verhetetlen. Martin Schmidt a trauma hatása alatt új speciális 
síugróruhát és síléceket szerzett be; egy versenyen nyert is, aztán 
megint Malysz -  a kis lovag -  diadalmaskodott.

Nekem jólesik néznem e csodát. Hogy Martin Schmidt ugyan
így érez-e, én nem tudom. (Eredetileg így fejeztem be ezt az írást. 
Ám e hét elején, a világbajnokságon Schmidt nemcsak bámulta, 
hanem megcáfolta a csodát. Másodikra a nagysáncról hatalmasat 
ugrott, s az első sorozatban még vezető Malysz ezúttal képtelen 
volt követni.) Hogy ezzel vége-e a csodának, én nem tudom.

(vannak-e
csodák)

Általános vírustalanítás
M  V a r g a  A t t it  a ______________________________________________________________:___________

A Fekete Angyal nagyobb kárt tett bennünk, mint a leg
ádázabb számítógépes vírus a gépek szövegállományá
ban, ugyanis az a vallomás, amely szerint egy kórházi 
ápolónő egy év alatt húsz-negyven beteget segített át a 

halálba, alapvetően tett bizonytalanná minket az egészségügy 
szereplőivel szemben. Mondjuk meg őszintén, enélkül is voltak 
fenntartásaink az ellátórendszer működésével kapcsolatban, s 
itt nemcsak arra gondolhatunk, hogy bizonyos esetekben késik a 
mentő, a borítékot netán szemrebbenés nélkül elfogadja az or
vos -  hanem arra is, hogy a 160 kórház egyötöde -  részben a me
nedzsmentek hibájából -  folyamatos és jelentős adóssággal 
küszködik, a járóbeteg-ellátás privatizációja pedig bizonyos ese
tekben nem a betegek érdekét szolgálta. Ráadásul most itt van 
nekünk ez a Fekete Angyal, s nehéz lenne eldöntenünk, hogy mit 
kezdjünk vele.

Amiről a fiatal ápolónő vallomást tett, az nemcsak a magyar 
kriminalisztikában példátlan eset valódiságát feltételezi, hanem 
olyan, soha nem tapasztalt bizalmatlansági hullámot indított el az 
egészségügy szereplőivel szemben, amelynek következményeit 
ma még nehéz felbecsülni. Mert a jövőben már ki tudhatja, hogy 
valójában mi van a felfelé, fény felé tartott, légmentesítésen áteső 
fecskendőben, mire jó a piros-, milyen köszvényre hat a sárga-, s 
mi ellen való a beteg tenyerébe öntött pirulahalmaz -  teszik fel a 
kérdést országszerte sokan. A bizalmatlanságról tanúskodik az is, 
hogy a rendőrség már feljegyzésben mérve is egy rakás bejelentést 
kapott „hasonló esetekről”, feltételezésekről, s panaszokról -  ért
hető, hogy még egy darabig eltart az információk feldolgozása.

Mikola István egészségügyi minisztersége hatvan napja alatt 
sok olyan kijelentésével és cselekedetével vonta magára az em
berek figyelmét, amelyek jobbító jellegével könnyű azonosulni. 
Hadat üzent a gyógyszerpiac korrupt szereplőinek, leváltotta a 
főigazgatót abban az intézményben, amelyikben protekció híján 
nem jutott ellátáshoz a beteg, s fejcseréket ígért minden olyan.. 
poszton, ahol nem kielégítő a működés. Egy svédországi diplo
máciai eseményt hagyott ott szótlanulTanukor a Nyírő Gyula 
Kórházban történtek~a~rudomására jutottak. Határozott volt, 
aríiikora kórház Les belosztályának azonnali vizsgálatáraköte- 
lezte az ÁNTSZ-t -  nem úgy, m int a tulajdonos Fővárosi Önkor
mányzat - ,  s az is igaz, hogy kampányba kezdett, amikor egy hó- 

' -napos vizsgálatot rendelt el minden magyar kórházban. Nem 
politikait, hanem, szakmait. Mikola felmérte: a belgyógyászati 
osztályok vizsgálatávaRs egy találomra kijelölt osztály gyógysze- 
rezési szokásainak, munkaköri szervezettségének vizsgálatával 
még megfékezhető, s elpusztítható a vírus. Addig pedig tekintse 
át minden fekvőbeteg-ellátó intézmény, hogy hol kell esetleg ja
vítania. Tartsanak inkább egy hónapig az intézményi orvosok, 
főgyógyszerészek és ápolási dolgozók a vizsgálatok eredményé
től, minthogy ezentúl bármikor ott lengjen fejük felett az általá
nosítás veszélye.

Egyébként egy percig sem lehetett kétséges, hogy becsületes, 
többnyire jó szakmai munkát végző orvosok és ápolónők dol
goznak az egészségügyi intézményekben. A miniszter pedig az 
országos vizsgálat elrendelésével a legtöbbet tette övéiért. A sors 
fintora, hogy a Fekete Angyal feltételezett emberöléseit bebizo
nyítani aligha lehet, ha visszavonja vallomását, nincs az a bíró
ság, amely elítélheti. Akkor pedig csak egy próba volt az egész.

T O L L H E G Y E N

Pll hái. Györc.y

Sajtósztriptíz
A torontói internetes tévétársaság, a NakedNews.com minap hirde
tést tett közzé: szép külsejű, meztelenségüket vállaló újságírókat ke
res „Rondák és szégyenlősek kíméljenek” jeligére. A leendő munka
társak feladata eltér a klasszikustól, úgy kell vezetniük a hírműsort, 
hogy a témakörök felkonferálása közben szép lassan megválnak egy- 
egy ruhadarabjuktól, és mire az időjárás-jelentést ismertetik, már 
anyaszült meztelenül állnak a kamerák előtt. A távirati iroda értesü
lése szerint a tizennyolc éven felülieknek ajánlott honlapon eddig ki
zárólag hölgy műsorvezetők mutogatták bájaikat, mostantól azon
ban -  a női előfizetők kérésére -  férfi munkatársakat is alkalmaz
nak, megfelelő paraméterekkel, persze.

A torontóiak ötlete nem új. Idehaza jó tíz esztendeje maga a par
lamenti jobboldal javasolta az újságírói meztelenséget, méghozzá 
valamennyi sajtóterületen, nem csupán a televízióban. A dologból 
azonban -  egészen a legutóbbi időkig -  semmi nem lett, a szemérme- 
tességi jogokra hivatkozó szocliberális baloldal vadul tiltakozott a 
kötelezőnek javasolt hírlapírói pucérság ellen, mondván, hogy nézne 
ki, teszem azt, Aczél Endre Népszabadság-publicista és moszkvai hír
szerző egy szál semmiben, századosi rangjelzéssel a vállán. Vagy a 
patinás Eörsi István költő-tárcaíró anyaszülten, a Sztálin-sirató vers 
kéziratával a markában.

Közönségigény ide vagy oda, a magyar sajtótársadalom nem ked
veli a meztelenséget. Legalábbis a többség.

A magyar sajtó más.
Szégyenlős, ha pucér titkait meglesik. Ilyenkor úgy érzi, kicsi és 

töpörödött.

Vera Szabadi
Kiemelés


